
میراث آریا- علی نیکزاد، نایب رئیس مجلس شــورای اســامی گفت: صیانت از 
آثــار تاریخی اهمیــت دارد و این صیانت نیازمند بودجه اســت، مجلس با توجه 
به اهمیت حوزه میراث فرهنگی به دنبال این اســت تا بودجه میراث فرهنگی را 

افزایش دهد.

ایرنا - نورالله مرادی، معاون آموزش و مشــارکت های مردمی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت گفت: دوره ســیزدهم جایزه ملی محیط زیســت، امســال توسط 
معاونت آموزش و مشارکت های مردمی سازمان حفاظت محیط زیست برگزار 
خواهد شــد. روند اجرای جایزه ملی محیط زیســت علیرغم مصوبه شورایعالی 
مبنی بر اهدای ســالانه آن، از ســال ۱۳۹۶ متوقف شد، که امسال بعد از ۴ سال بار 

دیگر در هفته اول اسفند ماه برگزار می شود. 

میراث آریا- ســیدعزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع 
دستی در حاشیه نشست کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه در بسیاری جاها 
مشــکل جدی نداریم و با اســتفاده از ظرفیت محلی می توانیم مشــکات را حل 
کنیم، گفت: تمامی نمایندگانی که طرح سؤال کرده بودند یا تقریبا قانع شدند یا 
زمان دیگری برای پاسخگویی تفصیلی مشخص شد. تقریبا سوالات نمایندگان 
به صفر رسید و نیازی به مطرح شدن سوالات در صحن نیست . البته این موضوع 

وظیفه من را سنگین تر می کند.

مهر- علی ســاجقه، رئیس ســازمان 
حفاظــت محیــط زیســت در پیامــی 
درگذشــت محیطبــان برومند نجفی 
را تســلیت گفت و اعام کــرد: پرونده 
نجفــی در مســیر ابهــام زدایــی بــود. 
درست در شرایطی که ارائه مستندات 

قانونــی به دادگاه و شفاف ســازی در مســیر پرونده، در حال نتیجــه دادن و اثبات 
رســمی بی گناهی مرحوم نجفی بود، این جنایت دهشتناک به وقوع پیوست. از 
دستگاه های امنیتی و انتظامی و قوه محترم قضائیه درخواست می  کنم، ضمن 
دســتگیری ســریع و مجازات عامان این جنایت شــرم آور، زمینه تأمین امنیت 

بیشتر برای سربازان طبیعت و محیط زیست ایران اسامی را فراهم آورند.
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محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور 
وزیــر  حضــور  بــا  کــه  جلســه ای  در 
ســازمان  پرســنل  و  کشــاورزی  جهــاد 
منابع طبیعی و آبخیزداری برگزار شد، 
از وزیــر جهــاد کشــاورزی خواســت تا 
لایحه قانون جامع آبخیزداری را ظرف 
دو هفتــه بــا پیوســت اقتصــادی تهیه 
و بــرای تصویب بــه دولت ارائــه کند؛ 
قانونی کــه پیش تر هم بحث تصویب 
 150 و  بــود  مطــرح  مجلــس  در  آن 
نماینده بــه دنبال تدویــن طرح جامع 
هوشــنگ  بودنــد.  کشــور  آبخیــزداری 
و  آبخیــزداری  دفتــر  مدیــرکل  جــزی، 
منابــع  ســازمان  خــاک  از  حفاظــت 
طبیعی کشــور در گفت وگو با »ایران« 
بیان می کند، طرح پیشنهادی مجلس 
مراحــل نهایــی خــود را طــی می کــرد 
و قــرار بــود در جلســه بــا معــاون اول 
تصویــب  مراحــل  جمهــور،  رئیــس 
این طرح پیگیری شــود کــه وزیر جهاد 
کشــاورزی پیشــنهاد تصویــب قانــون 
جامــع آبخیــزداری را مطــرح می کند. 
وزارتخانــه  ایــن  بــه  هــم  اول  معــاون 
دســتور می دهد که طــی دو هفتــه این 
قانــون را تدوین کــرده و برای تصویب 
به هیــأت دولــت ارائــه دهد. بــه گفته 
او دولت قصــد دارد بدانــد در صورت 
آبخیزداری،  پروژه هــای  اعتبــار  تأمین 
انجام  ســرمایه گذاری  بازگشــت  دوره 
شــده چــه مــدت خواهــد بــود. جــزی 
پیشــنهادی  طــرح  نهایــی  نســخه های 
دولــت را مطالعه نکرده اســت اما در 
ارتباط  در  مجلــس،  پیشــنهادی  طــرح 
با ســاختار مســتقل بــرای آبخیــزداری 
و  منابــع  طبیعــی  ســازمان  ادغــام  بــا 
حفاظت محیط زیســت هم بندهایی 
گنجانده شــده بود. دولت درحالی به 
آبخیزداری  اقتصادی  طرح های  دنبال 
اســت که بر اساس محاســبات انجام 
شــده، با اجــرای عملیــات آبخیزداری 
صرفــاً از محل اســتحصال آب به ازای 
هــر مترمکعب 6 هــزار تومــان، حفظ 
خاک به ارزش هر تن 28 دلار و مقابله 
با رسوب گذاری پشت سدها که معادل 
یک ســوم ارزش خــاک اســت، 233 
هزار میلیــارد تومان پرداخــت ضرر و 
زیــان در کشــور متوقف می شــود. این 
رقم 4.7 برابر هزینه ای اســت که برای 
اجرای آبخیزداری در 19 میلیون هکتار 
زمیــن هزینــه می شــود. جــزی در این 
گفت وگــو به ســؤال های »ایــران« هم 

پاسخ داد.
ë  لایحــه جدید آبخیــزداری بــه دنبال

بــا  تفاوتــی  چــه  اول،  معــاون  دســتور 
طرحــی دارد کــه از ســال 99 در جریان 

بود؟
ســال ۹۹، ۱50 نماینــده طرحــی را بــه 
نــام قانون آبخیــزداری امضــا کردند. 
آن طرح اکنون از طرف نمایندگان به 
ســازمان منابع  طبیعــی و آبخیزداری 
دســتگاه های  تــا  اســت  شــده  ارجــاع 
هماهنگــی  بــا  و  بنشــینند  مختلــف 
ســازمان در رابطه بــا آن نظر بدهند و 
این طرح را کامل کنند. همزمان ما در 
هفته های اخیر تــاش کردیم با آقای 
مخبــر بــرای موضــوع آبخیــزداری در 
کشــور نشســتی داشته باشــیم. در این 
نشســت دربــاره اهمیت آبخیــزداری 
توضیــح دادیم ولــی در پایان جلســه 
کــه آقــای مخبر اصــرار کــرد عملیات 
آبخیــزداری در کشــور پیگیــری شــود، 
وزیــر جهــاد کشــاورزی اعام کــرد اگر 
باشــیم،  داشــته  آبخیــزداری  قانــون 
این قانــون خیلی می توانــد به اجرای 

مخبــر  آقــای  کنــد.  کمــک  عملیــات 
همان جا دســتور داد که لایحه مرتبط 
با قانون آبخیزداری تدوین و به دولت 
تحویل شــود. فرق لایحــه با طرح این 
است که لایحه باید به تصویب هیأت 
کمیســیون های  در  و  برســد  دولــت 
مجلس مطرح شــود. بدیهی است که 
فرایند تصویب آن هم خیلی طولانی 
اســت، اعتقــاد مــا ایــن اســت، همان 
طرحــی کــه قباً نوشــته شــده بــود در 

مجلس پیش برود.
ë  چرا طرحی کــه در ســال 99 تهیه

شده بود به سرانجام نرسید؟
ســرانجامش همین جلسه با آقای 
مخبر بود. دســتگاه های مختلف باید 
در  می دادنــد.  نظــر  طــرح  ایــن  روی 
سازمان منابع  طبیعی روی این طرح 
کار شــد. ایــن طرح ســال ۹۹ فقط یک 
پیشــنهاد بــود. در ســال ۱400 امضاها 
گرفته شد و اکنون هم نسخه نهایی با 
امضای رئیس سازمان منابع  طبیعی 
بــه وزیــر ارســال شــده تــا بــه مجلس 
فرستاده شود. در جلسه با آقای مخبر 
کمــی بحــث تدویــن لایحه و طــرح با 
یکدیگــر ادغام شــد. بــه نظــر می آید 
کــه نباید موضــوع قانــون آبخیزداری 
به این شــکل مطرح می شد. الان هم 
مجلــس همــان طــرح ۹۹ را پیگیــری 

می  کند.
ë  داشتن قانون چه در قالب طرح

و چــه لایحه چــه کمکــی بــه اقدامات 
آبخیزداری خواهد کرد؟

وقتــی قانونــی بــه نام آبخیــزداری 
داریم، مســائلی مثــل تغییــر کاربری 
که در حوضــه آبخیز تأثیــر می گذارد، 
جرایــم مرتبط با تغییر کاربری، نقش 
ســایر دســتگاه ها در مدیریــت حوضه 
می شــود.  روشــن تر  غیــره  و  آبخیــز 
عالــی  شــورای  ایجــاد  موضــوع  مــا 
پیشــنهادی  طــرح  در  را  آبخیــزداری 
مجلــس مطــرح کردیــم تا شــوراهای 
مختلف مثل شــورای عالی عشــایری 
و غیــره کــه همــه می تواننــد در یــک 
حوضه آبخیز تأثیرگذار باشــندهمگی 
تحت عنوان شورای عالی آبخیزداری 
فعالیــت کننــد و ذیــل یــک ســاختار 
تمــام مســائل حوضــه آبخیز بررســی 
شود. این مسأله خیلی به آبخیزداری 

کمک می کند.
ë  انبوهــی از شــوراهای عالــی را در

کشــور داریم که نمی تــوان گفت همه 
آنها مفید به فایده بوده اند!

تاکنــون شــوراها بخشــی بوده انــد. 
نــگاه ایــن اســت کــه از بخشــی گرایی 
خارج شــویم. ما شــورای عالی محیط  
زیست، شــورای عالی عشــایری و آب 
داریــم. ایــن شــوراها در حوضه آبخیز 
فعالیــت می کننــد امــا فقــط بــه یک 
موضــوع نــگاه می کننــد. تعــداد آنها 
هــم زیاد اســت. اگر برنامه هایشــان با 
هــم تلفیق شــود و یک شــورای عالی 
داشــته باشــیم کــه مجموعــه عوامل 
شــامل  آبخیــز  حوضــه  بــه  مربــوط 
پوشش گیاهی، خاک، مسائل مربوط 
بــه کاربری هــا و غیــره را مد نظــر قرار 
دهــد و بخشــی نگری نکند، بخشــی از 
مشــکات حــل می شــود. در شــورای 
عالــی آب فقــط موضــوع ایــن اســت 
که این شــورا مصوبــات دولت را برای 
موضــوع آب بگیــرد. اگــر یــک شــورا 
داشــته باشــیم که برای حوضه آبخیز 
برنامه ریــزی کند، یــک همگرایی بین 

مجموعه ها ایجاد خواهد شد.
ë  طــرح در  شــاخصی  نــکات  چــه 

اجــرای  بــه  کــه  دارد  وجــود  مجلــس 
عملیات آبخیزداری کمک کند؟

ایــن طــرح دو پیش نویــس  بــرای 
اولیــه تهیــه شــد؛ یــک پیش نویــس را 
پژوهشکده خاک و آبخیزداری نوشت 
کــه بــه مجلس رفــت و یک پیشــنهاد 
هم از ما خواسته بودند که در سال ۹۹ 
تهیه کردیم. در آن پیشنهاد اعتقاد ما 
بر این بود که باید سازمان مستقلی به 
وجود آید که تحت نظر یک وزارتخانه 
نباشد تا از سیاست های آن وزارتخانه 

تأثیر بگیرد.
ë  شــما پیشــنهاد ســازمان مستقل

آبخیزداری را مطرح کردید؟
پیشــنهاد ما این بود کــه اگر امکان 
داشــته باشــد، منابع طبیعی و محیط 
زیســت ادغام شــوند و یک ساختار به 
نــام ســازمان منابع طبیعــی و محیط 
زیســت بــه وجــود آیــد کــه اختیــارات 
مدیریــت حوضه آبخیز در آن بیشــتر 
باشد. اکنون ما در زیرمجموعه وزارت 
جهــاد کشــاورزی فعالیــت می کنیــم 
با ایــن ســوابقی کــه داشــتیم، تاکنون 
مســائل  انتهــای  در  طبیعــی  منابــع 
وزارت جهاد کشــاورزی بوده است. در 
حال حاضر شــرایط بــازار، مرغ، تخم 
مرغ، گوشــت و نهــاده فرصتــی برای 
وزیــر باقی نمی گــذارد. از ســوی دیگر 
همــه منابــع طبیعــی را با ایــن عنوان 
می شناسند که باید برای توسعه زمین 
اختصاص بدهد و به مســأله توســعه 
کمک کنــد. در ســاختار کنونی اساســاً 
موضوع زمین و نــه حفاظت از منابع 
طبیعی، بیشــتر اهمیت یافته اســت. 
مــا آن زمــان فکــر کردیــم کــه اگر یک 
ســازمان مســتقل وجود داشــته باشد 
که قدرت داشــته و حتی اجــازه ندهد 
کاربــری در حوضــه آبخیــز تغییر کند 
و کاربــری مزاحــم حــذف شــود )مثل 
بهره بــرداری از معــدن کــه بــه وفــور 
می بینیــم( جنبه حفاظــت و حمایتی 
از حوضــه آبخیــز پررنگ تر می شــود. 
اگر سازمان مستقلی داشته باشیم که 
قــدرت حقوقــی لازم بــرای جلوگیری 
از تخریــب را داشــته باشــد و تابع یک 
وزیر هم نباشــد که خــودش به دنبال 
توســعه است، شــرایط تغییر می کند. 
در حــال حاضر مثاً می گوییم اراضی 
شــیبدار را بایــد حفاظــت کــرد و همه 
اراضی شــیبدار را نمی تــوان تبدیل به 
باغ کرد یا دیم زارها را توسعه داد زیرا 
دیم زارهــا فرســایش را زیــاد می کنند. 
در وزارتخانه ای که می خواهد توسعه 
باغــات و دیم زارهایش بیشــتر باشــد، 
عرصه هــای منابــع طبیعــی کــه زیــر 
دســت خــودش اســت بــرای توســعه 
در اولویــت قــرار می گیــرد و موضــوع 
حفاظــت از دســت مــی رود. آن زمان 
مســتقل  ســازمان  یــک  اگــر  گفتیــم 
باشــد، بهتــر اســت.البته قانونــی کــه 
اکنون مســئولیت تدوین آن را معاون 
آبخیــزداری بــه عهــده دارد و توســط 
کارگروهــی پیگیری می شــود- که من 
هم دیگر در آن حضور ندارم- ممکن 
اســت به این مســائل نپرداخته باشد. 
البته امیدواریم که این مسأله را داخل 
قانــون دیــده باشــد. امــا فکــر می کنم 
چون قانون از طرف وزارتخانه می رود 
و بــه نظر می آید که وزیــر نمی خواهد 
ســازمان منابــع طبیعــی را از دســت 
بدهــد، در نتیجــه ایــن تهدیــد وجــود 
دارد کــه قــدرت اجرایی یک ســازمان 
مســتقل را در اختیار نداشــته باشیم و 
قانون آبخیزداری کمی ضعیف شود.

ë  طــرح در  دیگــری  بندهــای  چــه 
کــه  دارد  وجــود  مجلــس  پیشــنهادی 
باعــث می شــود آبخیــزداری جایــگاه 
مناســب خــود را پیدا کنــد و فراموش 

نشود؟
جهــاد  وزارت  در  متأســفانه 
کشاورزی برای هر محصول یک مرکز 
تحقیقات مثل مرکز تحقیقات گندم و 
پنبه و غیره داریم اما برای آبخیزداری 
اصاً مرکــز تحقیقات پایــش، ارزیابی 
و مؤسســات خــاص برای ایــن منظور 
توسعه نیافته است. وقتی آبخیزداری 
از جهاد ســازندگی ســابق حــذف و به 
مجموعــه منابع طبیعی منتقل شــد؛ 
همه این مــوارد تضعیف شــد. بحث 
ایســتگاه  توســعه  ارزیابــی،  و  پایــش 
ســنجش و موضوعات تحقیقاتی باید 
در موضوع آبخیزداری دقیق تر و بهتر 
دیده شود. در طرح قبلی مجلس این 

مسأله وجود داشت.

ë  تحقیقــات مؤسســه  مگــر 
آبخیزداری نداریم؟

نیســت.  مؤسســه  مجموعــه  آن 
یــک پژوهشــکده به نــام پژوهشــکده 
حفاظت خاک و آبخیزداری داریم که 
زیر نظر ســازمان تحقیقــات، آموزش 
و ترویــج کشــاورزی اســت. در صورتی 
کــه ما احتیــاج به بررســی موضوعات 
متنوعــی مثل ســیل، فرســایش خاک 
و غیــره داریــم و نیــاز داریــم کــه روی 

مســائل ما کارهای بیشتر و دقیق تری 
انجام شود.

ë  در کاربــری،  تغییــر  بــرای  گفتیــد 
طرح قبلــی مجلــس جریمــه هایی در 
نظر گرفتید. جرایم در نظر گرفته شــده 
چگونه بــود و فکر می کنید که آن بندها 

در قانون جدید باقی بماند؟
مــن آخریــن نســخه قانــون جدید 
را ندیــده ام. قصدمــان بر ایــن بود که 
باید برای هر تغییــر کاربری که باعث 
تقسیم حوضه آبخیز شود، جریمه در 
نظر گرفته شــود. حتی اگــر این تغییر 
کاربــری توســط دســتگاه های دولتــی 
باشــد. جاده ســازی ها و معدنکاوی ها 
به این شکل بی محابا که اکنون شاهد 
آن هســتیم، گســترش نیابد. مقداری 
هم جرایــم در قانــون حفاظت خاک 
-که مصوب مجلس اســت- داشتیم 
کــه روی آن تأکیــد می شــد. در بحــث 
تخریــب خاک، آلودگی خــاک و غیره 

نیز جرایم دیده شده بود.
ë  معــاون خواســت  اســاس  بــر 

دو هفتــه  ظــرف  اول رئیــس جمهــور، 
بایــد با اســتفاده از تمــام ظرفیت های 
مالــی  مدل هــای  همــراه  بــه  موجــود 
طــرح آبخیزداری توســط وزارت جهاد 
کشاورزی تدوین شود. این مدت زمان 

برای تدوین برنامه کافی است؟
اول  معــاون  کــه  را  چیــزی  آن 
خواسته اســت ما قباً تهیه کرده ایم و 
چند مدتی اســت که درگیر تدوین آن 
هســتیم. بحث آبخیزداری یک بحث 
حاکمیتی اســت. اگــر حاکمیت به آن 
توجــه نکند، خــاک، پوشــش گیاهی و 
آب را از دســت می دهیــم. بنابرایــن 
باید در این حوزه سرمایه گذاری شود. 
در جلسه ای که با معاون اول داشتیم، 
او بیشــتر تمایات اقتصادی داشت و 
از ما خواســت که یک طرح اقتصادی 
بــرای آبخیــزداری تهیه کنیــم. منظور 
این بــود که اگر پول بــرای آبخیزداری 
وزیــر  برگــردد.  ســرمایه  می گذاریــم، 
گفــت  مــا  بــه  هــم  کشــاورزی  جهــاد 
ظــرف دو هفته مدل اقتصــادی برای 
برنامه هــای خــود بنویســیم و بگوییم 
اگــر می خواهیم کار آبخیزداری انجام 
دهیــم، پــول آن چگونه بــاز می گردد. 
آنچه من در آن جلســه به آقای مخبر 
گفتم این بود که خســارت های بســیار 
زیادی در ســیل متحمل شــده ایم. در 
هر ســیل به طور متوسط 450 میلیارد 
تومــان خســارت به مــا وارد می شــود. 
بخــش  در  مردادمــاه  اخیــر  ســیل 
میلیــارد  هــزار   ۹ حداقــل  کشــاورزی 

تومــان خســارت بــه کشــور وارد کرده 
اســت. ارزش خاک، آب، سیل و غیره 
را حســاب کرده بودم و در جلسه ارائه 
کردم. منظور مــن از ارائه این گزارش 
به آقــای مخبر، ایــن بود کــه اگر برای 
حفاظت آب و خاک پول بگذارید، آن 
خســارت ها را نخواهید داشت ضمن 
اجتماعــی  و  غذایــی  امنیــت  آنکــه 
کشــور هم حفظ می شود. خود همین 
یعنــی ایجــاد ســرمایه زیــرا موضــوع 
سرمایه گذاری بازگشــت پول به کشور 
سدســازی  مثــل  آبخیــزداری  اســت. 
را  آبــش  و  بزنیــم  ســد  کــه  نیســت 
بفروشــیم تا پولش باز گردد. این گونه 
نبایــد بــه آبخیــزداری نگاه کــرد. باید 
حاکمیتــی  منظــر  از  مســأله  ایــن  بــه 
نــگاه کرد.منتهــی تصمیــم گرفته انــد 
دو هفتــه ای طرحــی اقتصــادی برای 
آبخیزداری بنویســند که چگونه منابع 
مالــی آن فراهم شــود. چیــزی که من 
حســاب کردم و نوشــتم این اســت که 
تــا پایان برنامه هشــتم امــکان اجرای 
۹0 میلیــون هکتــار مطالعــه و اجرای 

آبخیزداری را داریم. 
اجرای ایــن طرح در این ســطح تا 
پایان برنامه هشــتم، با در نظر گرفتن 
نرخ تــورم 728 هــزار میلیــارد تومان 
پــول نیــاز دارد. در حــال حاضــر برای 
۱۹ میلیــون هکتــار مطالعه آمــاده به 
اجــرا داریــم کــه بــرای اجــرای آن 47 
هزار میلیــارد تومان اعتبار نیاز داریم. 
امــکان اجــرای عملیات آبخیــزداری 
این ســطح در ســه ســال آینــده وجود 

دارد.
بــر اســاس محاســباتی کــه انجــام 
دادم، با اجرای عملیــات آبخیزداری 
بــه  آب  اســتحصال  محــل  از  صرفــاً 
ازای هــر متــر مکعــب 6 هــزار تومان، 
حفــظ خاک به ارزش هــر تن 28 دلار 
و مقابله با رســوب گذاری پشت سدها 
کــه معــادل یــک ســوم ارزش خــاک 
تومــان  میلیــارد  هــزار   2۳۳ اســت، 
پرداخت ضرر و زیان در کشور متوقف 

می شود.
این رقم 4.7 برابر هزینه ای اســت 
آبخیــزداری در ۱۹  اجــرای  بــرای  کــه 
میلیــون هکتار زمین هزینه می شــود. 
ایــن برای کشــور درآمد اســت و حفظ 
منابع پایه برای نســل آینده است. اما 
گفتند طرح اقتصــادی برای عملیات 
آبخیــزداری تهیه کنیــم. صحبت این 
اســت که برای آبخیزداری نباید طرح 
اقتصادی مثل ســایر فعالیت ها تهیه 

کنیم.

مخالفت »اوفک« با بازگشت الواح هخامنشی
قائــم مقــام وزیر میــراث فرهنگی، گردشــگری و صنایــع دســتی از ممانعت امریــکا برای بازگشــت الواح 
هخامنشــی به ایران خبر داد. بــه گفته علی دارابی، ایران درحال حاضر 13 پرونده اســترداد آثار تاریخی به 
کشــور را دنبال می کند. او اســترداد آثــار تاریخی را دارای فراینــد خیلی پیچیده ای دانســت وگفت: »برای 
تعدادی از آنها اقامه دعوا شــده است و سال گذشته 27 قلم به کشور برگردانده شد و درحال حاضر پرونده 

مهم، بازگشت الواح هخامنشی است که )حدود 17هزار لوح( در اختیار مؤسسه شیکاگو قرار دارد.«
دارابی در حاشــیه نشســت مدیران پایگاه های میراث ملی و جهانی گفت:»به هر حال ما با کشــوری طرف هســتیم که با اندک 
بهانه هایی موضوع را گره می زند و مشکاتی را ایجاد می کند، چون بنا بوده این الواح چندماه قبل به ایران تحویل داده شود.«

او در پاســخ به این سؤال که آیا بازگشت الواح هخامنشی به مسائل سیاســی گره زده شده است، گفت: این اراده سران امریکا 
اســت که )بازگشــت الواح هخامنشــی را( با موضوعاتی گره زده اند، آن هم وقتی دادگاهی برگزار شــده و حکمی صادر شــده 

است.
معاون میراث فرهنگی درباره اینکه آیا اوفک )دفتر کنترل دارایی های خارجی وزارت خزانه داری امریکا( هنوز اجازه بازگشت 
الواح به ایران را نداده اســت؟ تصریــح کرد: خیر! هنوز اجازه نداده اســت. برای این موضوع محدودیــت و ممنوعیت هایی 

ایجاد می کنند.
دارابی در پاســخ به برخی اظهارنظرها درباره بازگشت الواح هخامنشی به ایران تا حدود دو ماه دیگر، گفت: زمان را نمی توان 
مشخص کرد. علت این است که هم ما و هم وزارت خارجه و هم معاون اول ریاست جمهوری تاش می کنیم آثار برگردد، اما 
13 پرونده]در این زمینه باز[اســت، بعضی از آنها پیش رفته و برخی به زمان بیشــتری نیاز دارد. ما دنبال این هســتیم استرداد 

اتفاق افتد ولی تحولات جهانی در اختیار ما نیست.
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مدیرکل دفتر آبخیزداری و 
حفاظت از خاک سازمان 

منابع طبیعی کشور در این 
گفت وگو نگاه اقتصادی 
به عملیات آبخیزداری را 

باعث شکست قانون جامع 
آبخیزداری می داند و با 

آمارهای موجود نشان می دهد 
که آبخیزداری می تواند از 

خسارتی معادل چهار برابر 
بودجه ای که برای آبخیزداری 

اختصاص می یابد، جلوگیری 
کند

رئیسی به شورای عالی میراث می رود
کارشناسان در نشست مدیران پایگاه ها نسبت به خروج نیروهای 

متخصص هشدار دادند 

زیست بوم- قائم مقام وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی از نشست 
مدیــران پایگاه های میراث ملی و جهانی از برپایی شــورای عالی میراث فرهنگی و 
گردشــگری با حضور رئیس جمهور در شــهریورماه ۱۴0۱ خبر داد. آخرین بار جلسه 
این شورا در سال ۱۳۹8 تشکیل شده بود. این نشست با انگیزه تهیه سند افق تحول 
و ترســیم نقشه راه میراث فرهنگی برگزار شــد. برخی از مدیران پایگاه های میراث 
فرهنگی نســبت به خروج نیروهای متخصص از پایگاه میراث فرهنگی با توجه به 

تصمیم وزارت میراث فرهنگی برای واگذاری مدیریت این بخش هشدار دادند.
ë بهترین ها را جذب می کنیم

»علی دارابی«، معاون میراث فرهنگی با اشــاره به اینکه نتیجه نشست پایگاه های 
میراث  فرهنگی باید به تشکیل کارگروهی برای آسیب شناسی، برنامه ریزی و تدوین 
نقشه راه منجر شود، گفت: نگاه ما این نیست که پایگاه های میراث فرهنگی فربه و 
گسترده شــوند. نگاه ما توسعه فلسفه وجودی پایگاه ها و تقدم بخشی کیفیت امور 
اســت. نیــاز داریم پایگاه هــا صرفاً نهادی محصــور در درون حوزه خود نباشــند و با 

نهادها و همه بخش ها در استان ها و دستگاه های دیگر ارتباط داشته باشند.
وی همچنین از برگزاری شورای عالی میراث فرهنگی با حضور رئیس جمهور خبر 

داده و گفــت: صدور مجوز جذب 
نیروهــای متخصــص بــا اولویت 
پایگاه های میــراث فرهنگی یکی 
از موضوعاتــی اســت که در شــورا 

مطرح خواهد شد.
معاون میــراث فرهنگی بــا بیان 
اینکه ســعی می کنیــم بهترین و 
متخصص ترین نیروهــا را جذب 

کنیم، گفت: در ماه دومی که آقای ضرغامی وزارت میراث فرهنگی را تحویل گرفتند 
نامه ای به رئیس جمهور نوشته و در آن قید کردند وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی جزو پایین ترین رده های دستگاهی در میزان حقوق دریافتی است. 
پس از آن نامه، آقای رئیسی به سازمان برنامه و بودجه دستور ویژه دادند که حقوق 
نیروهــای پایگاه میــراث ملی و جهانی از محــل بودجه های عمرانی اصاح شــود. 
ســازمان برنامــه و بودجه هم محل پرداخت حقوق این نیروهــا را در ردیف بودجه 
قــرار داد و از فروردین  ماه حقوق نیروهای پایگاه ها از این محل پرداخت می شــود. 

اگر پایگاهی تاکنون حقوق خود را در موعد مقرر دریافت نکرده است، اعام کند.
ë صدور انقاب با فرش و گردشگری

در همین حال »محمدرضا دشتی اردکانی«، رئیس فراکسیون گردشگری و میراث  
فرهنگــی مجلــس نیز گفت: خشــت خشــت میراث فرهنگــی این کشــور باید خط 
قرمــز نظام باشــد و همــه باید برای حفــظ و صیانت آن کمک کننــد. من به عنوان 
نماینده مجلس تا پای جانم پای میراث  فرهنگی خواهم ایستاد. رئیس فراکسیون 
گردشــگری در عین حال به غفلت از درآمد فرش اشاره کرده و تصریح کرد: فرش 
ایرانی در کاخ های رؤســای جمهورانی که با ما عناد دارند خودنمایی می کند، از آن 
طرف صنعت خودروسازی چهل سال است فعالیتش را ادامه می دهد اما به کجا 
رســیده است، صدور انقاب ایران با فرش و )توسعه( گردشگری امکان پذیر است. 
اگر افتخار می کنند روی میز رئیس جمهور تلفن پاناسونیک است، فرش ایرانی بیش 

از اینها افتخارآفرینی کرده است.
ë تبدیل تهدیدها به فرصت ها

در ادامه مدیران پایگاه های منظر باســتانی ساســانی، ســیلک و ویگل، بــازار تبریز، 
بیســتون، چغازنبیل و هفــت تپه، لوت، خلیج فــارس و دریای مکــران، قنات بلده 
فردوس، محور ساسانی کرمانشاه ـ قصر شیرین و میدان امام اصفهان نیز به بیان 

برخی مشکات به صورت اجمالی پرداختند.
»رضا ســامه«، مدیرکل دفتر پایگاه های میراث ملی و جهانی در این گردهمایی با 
اشــاره به تبدیل تهدیدها به فرصت ها از ســوی مدیران پایگاه ها با وجود اعتبارات 
انــدک، گفت: از آنجایــی که تخصصی ترین کارها از ســوی پایگاه ها ارائه می شــود، 
باید حقوقی را برای پایگاه ها در نظر گرفت تا به صورت تخصصی مدیران پایگاه ها 

فعالیت های خود را انجام دهند.
»حســن اســماعیلی ســنگری«، مدیر پایگاه جهانی بازار تبریز نیز نسبت به تخلیه 
پایگاه ها از نیروهای متخصص هشدار داده و در ادامه به برخی مشکات پایگاه ها، از 
جمله نبود چارت سازمانی و باتکلیفی مدیران و پرسنل شاغل، نبود ردیف بودجه 
مستقل، جذب نشدن نیروهای کارآمد جدید، پیمانی شدن بیشتر پروژه ها و... اشاره 

کرد.
در همیــن حال، »مهران مقصــودی« مدیر پایگاه جهانی بیابان لوت نیز خلأ طرح 
جامــع گردشــگری در پایگاه هــای میراث ملی و جهانــی را عاملی بــرای به چالش 
کشیدن مدیریت گردشگری و برنامه ریزی برای زیرساخت در پایگاه ها معرفی کرد.

»عاطفه رشنویی«،  مدیر پایگاه جهانی چغازنبیل و پایگاه ملی هفت تپه نیز درباره 
ضرورت توجه نمایندگان مجلس به عرصه و حریم میراث فرهنگی سخن گفته و 
افزود: دیده شده گاهی نمایندگان مجلس طرح های توسعه ای تعریف کرده اند که 
در تقابل با ضوابط نگهداری عرصه و حریم بوده اســت و به دلیل همین ناآگاهی، 

میراث فرهنگی و مردم در تقابل یکدیگر قرار گرفته اند.
»علیرضا عسگری چاودری«، مدیر پایگاه جهانی منظر باستانی ساسانی نیز با اشاره 
به ثبت حدود 2هزار اثر جهانی و رقابت کشورها در ثبت جهانی آثار بر اهمیت ایجاد 

زیرساخت های لازم در این راستا تأکید کرد.
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آبخیزداری و آبخوانداری راهی برای کاهش خسارت سیل 

لیلا مرگن
خبرنگار

مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت از خاک سازمان منابع طبیعی کشور در گفت وگو با  »ایران« مطرح کرد

به دنبال توجیه اقتصادی برای عملیات آبخیزداری

سنا
ای


